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Дорогі брати і сестри!

Що б нам не доводилося переживати, є одне – часто недо-
статньо оцінюване – джерело сили: наша особиста молитва! 
Будьмо переконані: Бог чує нашу молитву і вона діє.

Саме тому девіз на 2024 рік звучить: «Молитва діє!» 

Наш приклад, як завжди, – Ісус Христос. Він підтримував тісне спілкування з Отцем. 
Він молився за Своїх вірних, Він і досі є нашим Заступником. Його молитви дієві по-
нині. Нехай і в новому році це буде для нас утіхою і додає впевненості. 

Як саме молитва діє? 

  Молитва робить вдячним.
  Молитва робить милосердним.
  Молитва робить сильним.
  Молитва освячує.
  Молитва об'єднує.

Аби молитва діяла, треба молитися так, як учить Ісус.

Наше молитовне життя має бути, з одного боку, постійним і молитва – серйозною. 
А, з іншого боку, ми маємо молитися в Ім'я Ісуса, тобто ставити в центр своєї мо-
литви вічне спасіння. 
Шукаймо також спільної молитви – у громаді, у сім'ї чи у подружжі. 

Бажаю усім вам благословенного 2024 року й життя, наповненого молитвою.  

Жан-Люк Шнайдер

Молитва 
діє!
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БОГОСЛУЖІННЯ

Д орогі брати і сестри, це воістину велика ра-
дість – думаю, для всіх нас – зібратися разом у 
цьому місті й у цьому колі. Окружний Апостол 
розповів мені, що востаннє Першоапостол 

відвідував Буффало сорок років тому. Пройшло справді 
чимало часу. Я подумав про себе, що за ці сорок років, 
відколи тут був Першоапостол Урвілєр, сталося чимало 
подій. Поміркуйте всього на декілька секунд над тим, що 
відбулося у світі за ці сорок років, як він змінився, як змі-
нилося суспільство, як змінилася церква і як змінилися ми 
самі. Просто неймовірно, відбулося чимало змін за ці со-
рок років. Але Бог не змінився. Він залишився тим самим, 
Його любов залишилася тою самою. Його воля, Його рі-
шення, що ти маєш отримати спасіння, залишилося точно 
таким самим. Шлях до спасіння, який Він проклав і яким 
ми йдемо, залишився точно тим самим. Нічого не зміни-
лося. І цей шлях є простим. Ми всі його добре знаємо. Цей 
шлях – це віра в Ісуса Христа.

Ісус цією біблійною цитатою пояснює, що Бог послав 
Свого Сина у світ не для того, аби засудити його, а для 
того, аби спасти. Яке значення має тут слово «світ»? 
Можна було б сказати, що йдеться про землю, адже Ісус 
прийшов на землю у постаті Людини. Ні! Це не те зна-
чення. Адже йдеться про щось значно більше. Світ – це 
простір, який перебуває під владою гріха й зла. Отже, Бо-
жий Син залишив Божу славу й увійшов у сферу впливу 
гріха та зла. 

А в попередньому вірші Ісус веде мову про те, що Бог 
любить світ. То чи можна сказати, що Бог любить пану-
вання зла і гріха? Ні, однозначно ні. Тоді слово «світ» 

Посланий у світ

означає дещо інше. Бог послав Свого Сина у світ, і Він 
любить цей світ. Єдиним поясненням для слова «світ» є 
те, що світ представляє собою людей. Отже, «світ» – це 
гріші люди, які нехтують Богом, які вороже ставляться 
до Нього або, принаймні, байдужі до Нього. Ось що оз-
начає «світ», й Бог послав у нього Свого Сина.

Бог любить людей 
У попередньому вірші міститься дивовижне послання: Бог 

любить людей. Він любить їх, навіть тоді, коли вони нехту-
ють Ним, коли живуть на віддалі від Нього. Бог любить світ 
і Він послав Свого Сина до грішних людей. Це прекрасне по-
слання. Ісус прийшов у цей світ і казав: «Бог любить вас». 

Це було щось абсолютно нове, адже в епоху Старого 
Заповіту Бога сприймали зовсім по-іншому. У час Ста-
рого Заповіту на Бога дивилися як на суворого Суддю. 
Він був добрим до добрих і праведних, але водночас ка-
рав злих і грішних. Ви знаєте історію про потоп: через 
людські гріхи Бог наслав на них потоп, аби знищити їх. 
Утім, згодом Він закликав народ Ізраїлю проявляти слух-
няність і вірність – і кожного разу, коли вони так не по-
ступали, то зазнавали покарання. У писаннях Старого 
Заповіту наводиться чималий перелік покарань: Бог по-
силав посуху, наслідком якої був страшний голод. Іншим 
разом Він посилав зміїв, аби вбити грішників. Бог велів 
землі розверзтися, аби поглинути їх. Він викликав спалах 
хвороби, від якої помирали люди. Або Він посилав воро-
га, який перемагав їх. На цьому я зупинюся, хоча міг би 
продовжити цей перелік. Саме так люди сприймали Бога 
в епоху Старого Заповіту: Бог засуджував і карав гріш-
ників. Таке сприйняття Бога спостерігалося навіть у час 
перебування Ісуса на землі.

Згадаймо Івана Хрестителя, який готував прихід Месії. 
Іван мовив, що Месія очистить Свою гуральню, відокре-
мить зерно від полови, а потім спалить полову (пор. Від 
Матвія 3, 12). Таким було його уявлення про Божі діяння. 
Він мав бути добрим до праведників, але карати грішників 
і таким чином наводити порядок. 

24 вересня 2023 року в м. Буффало (США) відбулося богослужіння за участі Першоапостола Жан-Люка 
Шнайдера. В основу проповіді була покладена біблійна цитата з Євангелії від Івана 3, вірша 17. 

«Бо не послав Бог у світ Сина 
світ засудити, лише 
Ним – світ спасти». 
 Від Івана 3, 17



ННС   02 | 20246

Учні спершу мали також подібне сприйняття Бога. Одного 
разу вони прийшли в місто, де не приймали Ісуса. Тому 
Іван та Яків забажали, аби вогонь зійшов з неба і знищив 
цих людей. (пор. Від Луки 9, 54-56). А Ісус мовив їм: «Ні, Я 
не прийшов карати людей. Я люблю світ. Я люблю навіть 
тих людей, які нехтують Богом, які байдужі до Нього й во-
роже ставляться до Нього. Я прийшов, аби спасти їх.

Т одішні люди мали також своє власне уявлення про 
суть спасіння через Месію. Вони сподівалися, що 
Він позбавить їх, обраний народ, від болю і страж-

дання, звільнить від римського гніту й відродить славу Із-
раїльського царства.

Однак, Ісус мовив: «Моє спасіння полягає в тому, аби 
звільнити вас від панування гріха й зла. Я бажаю, аби 
ви прийшли до Бога, що поки що через гріхопадіння є 
абсолютно неможливим. Якщо ви повірите в Мене, то Я 
відкрию вам доступ до Бога. Я не заберу вас від цього сві-
ту. Ви й далі стикатиметеся з панування зла, з наслідка-
ми гріхопадіння. Я не заберу вас від світу, але берегтиму 
від зла. Незважаючи на будь-які посягання зла, на всю 
несправедливість, насильство, біль і страждання, зло не 
зможе перешкодити вам прийти до Бога, якщо ви захоче-
те цього. Вибір за вами. Чи бажаєте ви прийти до Бога? 
Чи хочете ви отримати єднання з Ним, чи ні? Якщо ви 
приймете рішення на Його користь, то отримаєте все це. 
Вибір за тобою. Ти вільний! Я звільнив тебе з в'язниці 
гріха, звільнив твою душу від панування зла. Тепер ти 
можеш отримати спасіння».  

Спасіння, з одного боку, передбачає прощення гріхів. 
Коли Бог відкупляє людину, то прощає їй гріхи й очи-
щає її. Тому спасіння – це, перш за все, прощення гріхів. 
Окрім цього, спасіння – це також освячення через Свя-
того Духа. Діяння Святого Духа полягає в тому, аби крок 
за кроком перетворювати людину в образ і подобу Ісуса 
Христа. Вона таким чином здобуває святість. Людина от-
римує Божественне життя, дар Святого Духа, і крок за 
кроком преображається в образ Ісуса Христа. Вона стає 
новим створінням у Христі. Отже, спасіння – це прощен-
ня, відкуплення й освячення. І, врешті-решт, спасіння – 
це Божа слава. Бог прославить тих, хто освячує себе. Усе 
їхнє єство – тіло, душа й дух – буде прославлене. Вони 
увійдуть у Боже Царство і матимуть вічне єднання з Бо-
гом та один з одним. У цьому суть спасіння.

Шлях до спасіння
Ісус дав чітко зрозуміти, що шлях до спасіння пролягає 

тільки через віру в Нього. Кожен, хто хоче здобути спа-
сіння, має увірувати в Ісуса Христа. Він має, перш за все, 

вірити в Його послання. Ісус – Божий Син, а не просто 
пророк чи проповідник. Він посланий Богом, і Він – Бо-
жий Син. 

Більше того, віра в Ісуса Христа передбачає віру в Його 
вчення. Чимало сучасників Ісуса вірили, що Він був по-
сланий Богом. Вони вірили, що Він має владу творити 
чудеса. Вони приходили і просили у Нього допомоги, 
просили творити чудо. Вони були твердо переконані, що 
цей Чоловік може допомогти їм, бо Він посланий Богом. 
А Ісус Христос докоряв їм, що вірили в Його владу, а не в 
Його вчення. Вірити в Ісуса Христа означає вірити в Його 
вчення, а не тільки в Його здатність творити чудеса. Його 
слова – істина.  

Вірити в Ісуса Христа означає також вірити в Його 
Особу. Він мовив: «Я – путь» (Від Івана 14, 6). Це, мабуть, 
навіть складніше, ніж вірити в Його вчення, бо шлях Ісу-
са Христа, Його Особа, Його життя були особливими. 
Люди нехтували Ним. Йому довелося страждати. Його 
вбили і Він воскрес з мертвих. Незважаючи на те, що Ісус 
є Божим Сином, Йому довелося страждати й померти, 
аби увійти в Боже Царство й поєднатися з Богом. Не ко-
жен християнин сприймає це. Багато хто думає, що Бог 
має позбавити їх від страждань, адже вони – Божі діти. 

Вірити в Ісуса Христа означає також виконувати Його 
волю. Бо віра – це не просто казати: «Так, я сповідую віру 
в Христа». Якщо не застосовувати віру на практиці, то 
від неї немає жодної користі. Віра без діл – це просто 
ніщо (пор. Якова 2, 14). Апостол Павло наголошує, що 
віра має бути «чинна любов'ю» (пор. Галатів 5, 6). Це ці-
кава думка: аби спастися, треба проявляти істинну віру в 
Ісуса Христа, яка проявляється у вчинках, мотивом яких 
є любов.

І, наостанок: вірити в Ісуса Христа означає вірити й 
приймати тих, кого Він посилає. Він сказав Своїм учням, 
що пошле Святого Духа. Отже, вірити в Ісуса Христа оз-
начає вірити в Його присутність і Його діяння на землі 
через діяння Святого Духа. Ісус Христос не десь далеко 
на небесах. Він діє досі через Святого Духа. Вірити в Ісуса 
Христа означає вірити в те, що Святий Дух і сьогодні діє 
серед нас на землі, вірити в Апостолів, яких Він наділив 
повноваженнями, слідувати за ними, вірити в Церкву, 
яку Він заснував, а також у таїнства, які Він установив. 
«Якщо не споживатимете тіло Чоловічого Сина й не пити-
мете Його кров, не матимете життя в собі» (Від Івана 6, 53).
Це також складова віри в Ісуса Христа. Проявляючи таку 
віру, ми отримаємо спасіння.

Д озвольте мені піти далі. Ми – учні Ісуса Христа. 
Ми – Божі діти. Бог любить світ, тому Він послав 
нас у цей світ, аби ми сприяли спасінню тих, хто 
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БОГОСЛУЖІННЯ

 Музичне оформлення богослужіння забезпечували хор і оркестр

 В якості вступної пісні прозвучав гімн № 58 з англомовного 
пісенника «Praise thou the Lord (Хвалити Господа)»
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У своїй проповіді Окружний Апостол Мініо (Південна 
Америка) зазначив, що кожна людина має поставити 
собі два запитання: «Чи бажаю я спастися?» і «Чи го-
товий я допомагати іншим отримати спасіння?» Ісус 
Христос показав нам шлях до спасіння, але кожен має 
вирішити сам для себе, чи готовий він йти цим шля-
хом, а чи ні. Ви можете сказати, що це дуже складно  – 
жити так, аби інші люди могли відчути присутність 
Ісуса Христа в наших словах і вчинках. Але, насправ-
ді, це не так вже й важко: «Якщо ми кожною думкою, 
кожним словом, кожним учинком, кожною реакцією 
питатимемо в себе, чи Господь би поступив так само, 
то йтимемо шляхом, який Він проклав для нас», – на-
голосив Окружний Апостол. 
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ОКРУЖНИЙ АПОСТОЛ
ЕНРІКЕ МІНІО

Окружний Апостол Кольб (США) зауважив, що по-
слання Першоапостола в декого могло викликати 
певний страх. «Можливо, хтось подумав, що воно 
звучить так: Бог любить нас. І крапка. Він допоможе 
нам, спасе нас і все буде гаразд». Але бути учнем Ісуса, 
як ми чули, означає виконувати важку працю й вести 
нелегку боротьбу. «Ми маємо завжди пам'ятати про 
обітницю, згадану в проповіді сьогоднішнього ран-
ку, – сказав Окружний Апостол: – Ісус потурбується 
про те, аби зло не зупинило тих, хто бажає бути Його 
учнем. Господь подбає про те, аби ніщо не стало нам 
на перешкоді, якщо ми цього захочемо. З Ним ми ви-
грали битву ще до того, як вона розпочалася. А нам 
залишається тільки вступити в цю боротьбу». 

ОКРУЖНИЙ АПОСТОЛ
ЛЕОНАРД Р. КОЛЬБ
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БОГОСЛУЖЕНИЕ

ввірує в Ісуса Христа. Ми послані служити й правити з Хри-
стом. Він наділив нас дорученням. Ми народжені від Води 
й Духа не тільки для того, аби самотужки спастися. Ми по-
слані в цей світ, де панує гріх і зло, аби служити Господу. 

Ми потерпаємо від наслідків гріхопадіння так само, як й 
усі інші люди. Ми не можемо скаржитися і казати: «Боже, я 
ж Твоя дитина, то чи належить мені бути тут?» 

Ні, Ісус не забирає нас від світу, а посилає у цей світ (пор. 
Від Івана 17, 18). Світ – це місце, де ми покликані служити. 
Він посилає нас у світ до тих, хто нехтує Богом, до тих, хто 
вороже ставиться до Нього, до тих, хто вороже ставиться 
до Христа, а також до тих, хто байдужий до Бога.

При цьому ми, напевно, насамперед думаємо про людей, 
які не приймають Ісуса Христа, які не є християнами, які не 
вірують у Бога й далекі від Нього. Але погляньмо, як це від-
бувалося в епоху Ісуса. Він прийшов до єврейського народу, 
який вірив у Бога. І все ж Ісус вважав їх частиною цього 
світу, бо вони нехтували Ним та Його вченням. Вони не по-
годувалися з Ним.

Ч имало людей тоді хотіли, аби Ісус Христос звільнив 
їх від болю і благословив земним благословенням. 
Вони бажали, аби Він творив для них чудеса і покра-

щував їхнє життя. Ось чому Ісус вважав їх частиною цьо-
го світу. Це відбувається і досі. На жаль, багато християн 
вірять в Ісуса Христа, та насамперед вони очікують, що 
Він застосує Свою владу й покращить їхнє життя на землі, 
щоб вирішити їхні особисті проблеми.  

Інші сучасники Ісуса очікували, що Він, посланий Бо-
гом, звільнить їх від панування римлян і відродить Ізра-
їльське царство з царем, якого послав Сам Бог. Цей цар 
мав правити землею в Ім'я і за дорученням Бога. Цей дух 
діє понині. Деякі християни хочуть, аби їхньою країною 
правив правитель, який діє від Імені Бога і виконував те, 
що вони самі вважають Божою волею. Утім, Ісус Христос 
категорично відкидав це. Не це було Його завданням. Він 
прийшов не для того, аби царювати на землі. 

Коли Ісус уперше оголосив учням про Свої страждан-
ня і смерть, то Апостол Петро не погодився з Ним, тому 
сказав: «Пожалій Себе, Господи! Це хай не станеться з 
Тобою!» Ісус обернувся і сказав Петрові: «Геть, сатано, 
від мене! [...], бо думаєш не про Боже, а про людське»(Від 
Матвія 16,22-23). Ісусові не подобалося уявлення людини 
про те, що Бог має допомагати їй жити добре і вирішувати 
всі її проблеми, якщо вона буде вірною і служитиме Йому. 
У цьому відношенні Він був вельми прямолінійним. Бо 
відповів: «Геть, сатано, від мене!» Для Нього це була думка 
цього світу. 

Апостол Шнабель (США) наголосив, що прощен-
ня ближнього – це не просто можливість зробити 
певний вибір: «Аби Господь дарував нам прощен-
ня, треба все більше вдосконалюватися, каятися і 
проявляти неабияку готовність прощати своєму 
ближньому. Господь помер за нас, і немає іншо-
го способу віддячитися Йому за це, як прощати 
ближньому». Утім, Ісус має на меті значно більше, 
ніж просто простити. Він бажає прославити нас, 
розділити з нами здобутки Своєї жертви: «Ніби ви-
пустити нас із в'язниці, а на додачу ще й нагороди-
ти медаллю за заслуги», – зазначив Апостол. Аби 
здобути це прославлення, ми маємо виконувати 
передусім одну річ: «Прославляти Бога, усвідом-
люючи, що все, що маємо, походить від Нього».

______________________
* На цьому богослужінні Апостолу Шнабелю було 

доручено служити Окружним Апостолом для США.

АПОСТОЛ
ДЖОН ШНАБЕЛЬ

9 02 | 2024   ННС



ННС   02 | 202410

Я кось Ісус сказав учням, що той, хто поклав руку 
на плуг, але озирається назад, не гідний увійти в 
Боже Царство (пор. Від Луки 9, 62). Цією образною 

ілюстрацією Він хотів пояснити, що не можна отримати 
спасіння, якщо слідувати за Христом й водночас озира-
тися на закон Мойсея. Хто так чинить, той відкидає Ісуса 
Христа і є частиною цього світу. Не можна бути істинним 
християнином і водночас озиратися на закон Мойсея й 
бути переконаним: якщо я поклоняюся Богові, приношу 
жертви, відвідую богослужіння і дотримуюся заповідей, 
то заслуговую на спасіння.

Ісус сказав, що кожен, хто так міркує, не гідний увійти 
в Боже Царство. Адже, аби увійти в Боже Царство, тре-
ба отримати прощення, треба преобразитися в подобу 
Христа. Треба стати подібним до Христа, поділяти Його 
думки і погляди, стати новою людиною в Ісусі Христі. Тут 
годі обійтися без Господньої благодаті й освячення. Тож не 
озираймося на закон Мойсея.

І останній момент: деякі люди бажають, аби грішників 
наказували й, у разі потреби, примушували їх виправля-
тися. Як це не сумно, але деякі християни й досі дотриму-
ються цього старозавітного бачення і вважають, що гріш-
ників треба карати в Ім'я і за дорученням Христа – хоча 
вони самі не вірять в Ісуса Христа. Ви тільки-но уявіть 
собі! Ісус відкидав це. Це не відповідало Його вченню. Він 
любить світ. Він прийшов не карати, а спасати людей. Аби 
спасти їх, Він спершу показав Свою любов до них. Вони 
знехтували Ним і не вірили в Нього, а Він усе ж любив їх. 
Він помер за них. Він молився за них, коли вони страчува-
ли Його. Ісус Христос знав, що потрібно найперше дозво-
лити їм відчути на собі Його любов.

Наша місія
Наше завдання полягає не в тому, аби змінити грішника, 

і тим більше не в тому, аби покарати його. Наше завдання 
полягає в тому, аби дати йому змогу відчути на собі лю-
бов Ісуса Христа. Я повертаюся до місії, яка покладена на 
нас. Ми послані у цей світ, у якому безліч різних думок 
про Ісуса Христа: є ті, хто нехтує Богом, є ті, хто байдужий 
до Нього, є ті, хто вороже ставляться до Нього, є хибне 
розуміння Христа і Його справи відкуплення в контексті 
Старого Заповіту. 

Але той факт, що нам доводиться мати справу з усім 
цим, не міняє того, що Бог послав нас у цей світ. Те, що ми 
перебуваємо у цьому світі й потерпаємо від його посягань, 
не є оправданням того, аби казати: «У таких умовах я не 
можу виконувати покладену на мене місію. За цих умов це 
просто неможливо». 

Окружний Апостол Екуя (Східна Африка) підсуму-
вав одне з основних послань цього богослужіння: 
«Наша місія – йти у світ, Бог любить його, і допо-
магати Йому навертати душі до Нього». Перші 
християни є для нас у цьому прикладом для наслі-
дування: «Вони постійно перебували в апостоль-
ській науці та спільності, на ламанні хліба й молит-
вах. [...] Всі віруючі були вкупі й усе мали спільним» 
(Діяння 2, 42-44). «Ми можемо навчитися від них 
цьому. Біблія розповідає про те, що вони завдяки 
своїй праведній поведінці здобули прихильність 
усього народу. Люди помічали їх і любили. Церква 
зростала з кожним днем. Давайте робити так, як 
вони, і здобудемо успіх». 

ОКРУЖНИЙ АПОСТОЛ 
ДЖОЗЕФ ЕКУЯ
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Христа? Чи страждаємо ми через свої гріхи? Чи стражда-
ємо ми через те, що гріх відділяє нас від Ісуса? Чи справ-
ді ми прагнемо преобразитися у Його подобу? Наскільки 
щирим є наше бажання змінитися і стати більш схожими 
на Ісуса? Наскільки сильним є наше бажання перебувати 
навіки-вічні з Ним? Він запитує нас: «Чи любиш ти Мене» 
Якщо ти любиш Мене, то проявляй любов до свого ближ-
нього.

Тому питання, власне, не в тому, що ми зробили, скіль-
ки гріхів накоїли. Єдине питання, яке Він ставить нам: 
«Наскільки щирою є твоя любов до Мене?» Той, хто 
по-справжньому любить Господа, тому прощаються гріхи. 
Ісус нагадує нам: «Чи любиш ти Мене?» Якщо так, то зна-
єш, що Мені довелося чимало страждати, аби ти отримав 
прощення! Якщо ми усвідомимо це, то не будемо легкова-
жити Його милістю і казати: «О, нічого страшного! Ісус у 
будь-якому випадку простить мені». Якщо ти усвідомиш, 
скільки Йому довелося страждати, аби ти отримав про-
щення, то твоя поведінка зміниться. «Чи любиш ти Мене?»  

Тоді Бог освятить нас. Це означає, що Він дасть нам силу, 
можливість і дар, необхідні для того, аби завдяки Свято-
му Причастю преобразитися в образ Христа, прийнявши 
від Нього життя, Тіло й Кров Ісуса Христа. Ефективність 
цього таїнства, у свою чергу, безпосередньо залежить від 
нашої любові до Ісуса Христа. Чим більше ми любимо Ісу-
са Христа, тим більше отримуємо сил завдяки Святому 
Причастю. Ми отримуємо сил, аби рухатися уперед. Ми 
отримуємо сил, аби преображатися. Ми отримуємо сил, 
аби служити Йому. Ми отримуємо сил, аби любити свого 
ближнього.

БОГОСЛУЖІННЯ

А Ісус мовить нам: «Ні, саме це – твоє завдання! Я свідо-
мо за цих умов послав тебе у цей світ. Я хочу, аби ти слу-
жив тут і зараз. Я хочу, аби ти звіщав Мою істинну волю. 
Я хочу, аби ти допомагав іншим відчути Мою любов і роз-
повідав їм про те, що Бог хоче спасти їх. Я хочу, аби ти на-
полегливо працював над тим, аби прощення й освячення 
стало доступним для всіх людей.

Брати і сестри, це значить дуже багато. Вас послано 
туди, де ви живете, у вашу громаду, аби ви в майбутньо-
му турбувалися про прощення й освячення всіх людей і 
готувати їх до Божественної слави. У цьому – суть нашої 
місії. Плекаймо цю думку: ти і я, всі ми, послані Христом, 
аби виконати покладену на нас місію. Ми послані в цей 
світ, у ці обставини життя, аби служити Господу й сприяти 
довершенню Його справи відкуплення, аби люди й у май-
бутньому мали доступ до прощення і освячення та були 
готовими до Божественної слави.

Святе Причастя

Після співпроповідей Першоапостол, зокрема, сказав: 
сьогодні вранці ми також можемо отримати прощення й 
освячення. Ісус готовий простити нам. Він не докорятиме 
нам за наші гріхи. Він не засуджуватиме нас за те, що ми 
грішні. Він знає: ми – грішні. Ми й залишимося грішними. 
Ми завжди будемо грішити. Він не докорятиме нам за те, 
що ми є грішними. А тільки спитає: «Чи любиш ти Мене?» 
(Від Івана 21, 17). Як нам виміряти свою любов до Ісуса 

 Першоапостол провів Окруж-
ного Апостола Леонарда Кольба 
на заслужений відпочинок 
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«П ереміна» звучить як перелом, перево-
рот чи зміна парадигми. Ці поняття 
часто асоціюють з болем, розлукою чи 
смутком. Я вважаю, що набагато кра-

ще вести мову про розвиток. Він є значно важливішим, 
бо пов'язаний з відомим, попереднім станом і часто є 
навіть очікуваним і бажаним. Зрештою, усе наше жит-
тя підпорядковане розвитку – від дитинства до юності 
й аж до глибокої старості. Розвиваються наші клітини, 
м'язи й кістки, а також – наше мислення. Ми поступо-
во дорослішаємо: незграбне немовля перетворюється 
у самодостатню особистість. Принаймні, як правило.

Я пригадую учнів Ісуса. Рибалки зазнали розвиток 
і стали ловцями людей, більш-менш побожні юдеї 
стали послідовниками Божого Сина, аж до самої 
смерті. Коли Господь запитав у Свого учня Петра, чи 
той любить Його, то по його відповіді було очевидно, 
що він перемінився в істинного сповідника: «Господи, 
Ти знаєш, що я люблю Тебе!» Згодом він отримав 
доручення пасти Божу черідку: «І втретє йому каже: 
«Симоне Йонин! Чи любиш ти Мене?» І засмутився 
Петро, що аж утретє його питає: «Чи любиш Мене», 
– то й каже Йому: «Господи, Ти все знаєш, Ти знаєш, що 
Тебе люблю!» І каже йому Ісус: «Паси Мої вівці!» (Від 
Івана 21, 17)

З цього біблійного свідчення ми робимо висновок, 
що розвиток також потребує розвитку. Адже Петру 
треба було навчитися, що означає любити так, як 
цього хотів Ісус. Це відбулося не за одну ніч і вимагало 
чималих зусиль, часу і досвіду:

 Апостол Петро був свідком малих і великих чудес.
 Апостол Петро перевершив самого себе й отримав 

чимало сил.
 Апостол Петро взяв на себе відповідальність й 

опинився перед лицем нових викликів.

Про один із таких викликів розповідається у другій 
главі Діянь Апостолів. У ній, зокрема, розповідається 
про чудо П'ятидесятниці – захоплюючу історію, яку 
я рекомендую прочитати кожному. Апостол Петро – 
Божий герой, який встає і виголошує палку промову 
про смерть і воскресіння Божого Сина. Я також хотів 
би так проповідувати, із запалом, переконанням, 
завзяттям і водночас без зарозумілості й гордині, 
що знаю усе краще за інших. Після його проповіді 
присутні в один голос казали: «Почувши це, вони 
розжалобилися серцем».

Належимо  до тих людей, які сприяють розвиткові, 
схвалюють та ініціюють його. Розвиток – це щось 
добре й потрібне, і він потребує нашої участі. Той, хто 
розвивається, відкриває для себе нові світи. Як казав 
американський автовиробник Генрі Форд: «Той, хто 
завжди робить тільки те, що вміє, залишається завжди 
тим, ким є».

Карстен Денкер
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Апостол Карстен Денкер (*10.05.1972), за 
професією продавець роздрібної торгівлі в 
галузі меблевої промисловості, служить у 
сані Апостола з 30.07.2023 року. Він опікуєть-
ся північним округом Регіональної церкви 
«Західна Німеччина», а також такими краї-
нами, як Греція, Єгипет, Лібанон, Туреччина 
і Кіпр. Одружений, має двох дітей.

Розвиток замість перемін

ТОЧКА ЗОРУ

ННС   02 | 202412



13 02 | 2024   ННС

ПЕРЕМІНА

Як раніше вже не буде

Переміни у Новоапостольській 
церкві – це традиція. Остання з 

них – зведення жінок у сан – була 
предметом обговорення в 

усьому світі. Розуміння сану і 
пов'язаного з ним розуміння 

церкви й таїнств за останні 160 
років неодноразово 

змінювалося і зазнавало 
розвитку. Короткий огляд.

13 02 | 2024   ННС
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ла. Пророк Генріх Ґейєр (1818-1896) декількома місяцями 
раніше покликав його на апостольське служіння – і тепер 
представив громаді на запрошення їхнього ангела Фрідрі-
ха Вільгельма Шварца (1815-1895). Це було, по суті, про-
явом зневаги до шістьох англійських Апостолів, які були 
ще живими, бо вони рішуче відкидали покликання нових 
Апостолів. Згодом усю громаду виключили з Католиць-
ко-Апостольської церкви разом з їхнім ангелом Шварцем 
і пророком Ґейєром. Рудольф Росохацький зрікається апо-
стольського сану, але 12 квітня 1863 року священник Карл 
Вільгельм Луїс Прейс був через пророцтво покликаний в 
Апостоли й визнаний громадою як Апостол нового по-
рядку. Через місяць Фрідріх Вільгельм Шварц також отри-
мав сан Апостола. Він значною мірою вплине на розвиток 
ранньої Новоапостольської церкви, яка утворилась з гам-
бурзької громади.

Католицько-апостольська спадщина

Однак стривайте: ангел? Пророк? Саме так. Католицько-
апостольські громади визнавали служіння Апостола, про-
рока, пастиря і євангеліста. Таке богословське вчення про 
чотири види сану виникло на основі Послання до Ефесян 
4, 11, з якого випливало, що сам Ісус дав Своїй Церкві чо-
тири служіння. Кожному з них були притаманні особливі 
характерні риси й дари.

Ще на початку католицько-апостольського руху вчення 
про чотири сани було доповнене потрійною ієрархічною 
системою, яка складалася з керівництва церкви, священ-
ства і дияконів. Так утворилася складна комбінована 
форма: з одного боку, загальна церква під керівництвом 

Під час богослужіння у Фінляндії у 2023 році 
Першоапостол Жан-Люк Шнайдер ска-
зав: «Християнська віра є, по суті, вірою 
перемін і розвитку». Про те, що так було 

від самого початку,свідчить той факт, що Ісус спершу до-
ручив Своїм Апостолам йти тільки до євреїв. І лише зго-
дом мовив про те, що спасіння доступне також язични-
кам. Це і сьогодні є для нас природнім основоположним  
переконання християнської віри.

З богословської точки зору переміни необхідні, адже 
Бог об'являється людям у різні періоди часу в особливий 
та унікальний спосіб. Він, таким чином, дає можливість 
людям у відповідні епохи чинити згідно з Його планом 
спасіння і творити Церкву. Однак, оскільки видима сторо-
на Церкви є настільки ж недосконала, як і люди, які тво-
рять її, то цей процес відбувається нерівно. Більше того, 
перед кожним наступним поколінням постає питання, як 
ставитися до традицій.

Покликання та його наслідки

Коли на П'ятидесятницю 2019 року набуло чинності 
сучасне розуміння церковного сану, то це стало для ба-
гатьох серйозним переломним моментом. Адже відтоді 
відбувається зведення не в одинадцять, а тільки в чотири 
сани, що перелічені в Катехізисі Новоапостольської церк-
ви. Урешті-решт, цей запроваджений у 2019 році порядок 
зведення в сан є черговим логічним кроком процесу роз-
витку, який триває уже понад 160 років.

Зробімо короткий екскурс у 1863 рік: 4 січня Католицько-
Апостольська громада Гамбурга приймає майстра-муляра 
Рудольфа Росохацького (1818-1884 рр.)у якості Апосто-

•  Учення про «Нове 
Світло»

•  Запровадження сану 
Першоапостола

•  Відмова від сану 
пророка

•  Учення про чотирикратний сан 
утрачає значення

•  Визнання хрещень інших кон-
фесій, звершених в Ім'я Отця і 
Сина, і Святого Духа

•  Фактичне тлумачення числа
 144 000 в літературі Новоапо-
стольської церкви, без офіційно-
го висновку

•  Запровадження трьох рівнів сану: 
Апостол, священник і диякон

•  Народження згори відбувається 
тільки через Святе Запечатання

•  Підтвердження хрещення, зверше-
ного в інших конфесіях

•  Критичний погляд на фактичне тлу-
мачення числа 144 000, без офіційно-
го висновку
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Зміни щодо розуміння сану, хрещення і церкви в період служіння різних Першоапостолів ( витяг)
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у сан) Апостолів відбувалося шляхом покладання рук на 
майбутнього Апостола декількома служителями нижчого 
сану. Таким чином громада підтверджувала визнання Бо-
жественного покликання. Така практика проіснувала аж 
до періоду служіння у сані Першоапостола Фрідріха Креб-
са (1832-1905).

Формування ієрархії

До 1895 року Апостол Шварц відігравав певну керівну 
роль у колі Апостолів. Це зумовлювалося, з одного боку, 
часом його перебуванням на служінні, а також значною 
мірою його роллю як Апостола з «царського коліна» Юди. 
Однак він не був Першоапостолом у нашому теперіш-
ньому розумінні. Серед Апостолів панував тоді в за-
гальному принцип колегіальності. А Апостол Шварц був 
«primusinterpares», тобто першим серед рівних.  

Через два роки після смерті Апостола Шварца Апостол-
Фрідріх Кребс у 1897 році під час богослужіння на П'яти-
десятницю був призначений главою Апостолів – так від-
булося народження сану Першоапостола. Однак назву 
«Першоапостол» запровадили лише під час служіння в 
сані Першоапостола Германа Нігауса (1848-1932).Фрідріха 
Кребса здебільшого називали «отцем єдності» чи просто 
«отцем».

Учення головного Апостола Кребса про «Нове Світ-
ло»було визначальним для розуміння сану. Окрім запро-
вадження сану Першоапостола, це вчення передбачало 
також відмову від сану пророка, яке поглиналося апо-
стольським саном. 

Під час служіння у сані Першоапостола Нігауза вчен-
ня про чотирикратний сан дедалі більше відсувалося на 

Апостолів, а з іншого – місцева громада під керівництвом 
ангела, який представляв апостольське служіння.

Новоапостольська церква, яка тоді знаходилася у за-
родковому стані, спочатку запозичила католицько-
апостольське розуміння сану, хоча і з певними поправка-
ми. Приміром, ангел став єпископом.

Утім, модель церкви з дванадцятьма колінами й дванад-
цятьма Апостолами на перших порах щепродовжувала 
існувати. Однак згодом незаповнені вакансії в колі два-
надцяти Апостолів треба було заповнити. У 1890-х роках 
було ухвалено рішення збільшити кількість Апостолів у 
зв'язку з очікуваним розвитком ще тоді молодої релігійної 
спільноти, тому для Апостолів була створена можливість 
очолювати декілька колін.

Апостол Шварц убачав у чотирикратному сані модель 
того, що він називав «головними санами». Чотири харак-
терних сани мали бути присутніми в кожному коліні, у 
кожному єпископському й старійшинському окрузі, а та-
кож в кожній громаді. Ієрархія була такою: пророк грома-
ди підпорядковувався пророку старійшинського округу, 
той – пророку єпископського округу, а останній, у свою 
чергу, – головному пророку. На одному рівні, приміром, 
на рівні громади, чотири характерні сани – єпископ,про-
рок, пастир і євангеліст – були ієрархічно рівними, при-
наймні, у теорії. Під час «відокремлення» (зведення у сан) 
священників також дотримувалися католицько-апостоль-
ської традиції:після пророчого покликання відбувалося 
зведення у сан священників через покладання рук Апо-
стола у взаємодії з пророком, пастирем і євангелістом. 
Згодом після випробувального періоду, який проходив 
священник, Апостол ухвалював рішення щодо присвоєн-
ня йому характерного сану. «Відокремлення» (зведення 
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Першоапостол Шмідт прийняв сан у не-
легкий час. Захистити, зберегти й завер-
шити –у цьому він вбачав завдання 
свого часу. Він домігся перемін насампе-
ред завдяки ухваленню організаційних 
заходів: він уможливив штатну роботу 
Апостолів; запровадив стандартизовану 
хорову теку та єдиний підручник для за-
нять з релігії, а також затвердив єдину на 
ввесь світ емблему церкви.

Е
р

н
с

т
 Ш

т
р

е
к

а
й

з
е

н
 (

1
9

7
5

-1
9

7
8

)

Каденція Первоапостола Штрекайзена, яка тривала 
менше чотирьох років, характеризувалася інтер-
націоналізацією Церкви. Він переніс резиденцію 
церкви до Швейцарії, що відкрило йому доступ до 
багатьох країн світу. Він уперше скликав Міжнарод-
не зібрання Апостолів і заснував Міжнародний союз 
Апостолів, першу Всесвітню асоціацію Новоапо-
стольської церкви, з якої згодом утворилася сучас-
на Міжнародна Новоапостольська церква.
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приводилася у відповідність до сучасних вимог і пізнань; 
у ХХ-му столітті це відбувалося в середньому кожні двад-
цять років. Однак три рівні – Апостольство, священство і 
дияконство – залишалися незмінними з 1930-х років. Ці 
рівні були пов’язані виключно з духовними повноважен-
нями. 

Церква стає відкритою

Паралельно з розумінням санумі нялося також ро-
зуміння таїнств і церкви. У довіднику «Для священників 
і служителів новоапостольських громад», виданому Пер-
шоапостолом Нігаузом у 1908 році, вплив хрещення опи-
сується, серед іншого, як народження згори, від Води, і 
долучення до Христового Тіла. 

Це положення змінилося у період служіння у сані Пер-
шоапостола Бішоффа: народження згори звершувало-
ся уже не хрещенням Водою, а Святим Запечатанням. 
У «Запитаннях і відповідях»,виданих у 1938 році, зазначе-
но: «Через акт хрещення Водою Бог обирає людину для на-
родження згори і тим самим відкриває їй шлях до повного 
спасіння». Або,кажучи простіше: хрещення Водою не є 
спасінням, а тільки веде до спасіння. Отже, тепер таїнство 
Святого Запечатання, яке можуть здійснювати тільки 
Апостоли, перевершує таїнство хрещення Водою.

Цікаво зауважити: у цьому ж посібнику у відповідному 
положенні віри хрещенню надається інше визначення, 
зокрема, відповідно до ширшого розуміння хрещення з 

•  Відмова від виняткового 
положення церкви та розвиток 
у напрямку комплексного 
розуміння 

•  Значне зростання місіонерської 
діяльності в неєвропейських 
країнах розширює світогляд; 
відбувається перегляд 
численних богословських 
позицій
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•  Повноваження ключів, як правомочність і 
доручення Першоапостола –це зберігати 
й розвивати віровчення

•  Видання посібника«Служіння і керівни-
цтво» для священнослужителів і посадо-
вих осіб

•  Ініціатива богословської дискусії щодо 
розуміння хрещення

•  Екуменічна відкритість церкви
•  Офіційне визначення числа 144 000 як 

числа, яке слід тлумачити символічно
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•  Визнання хрещень, звершених 
належним чином іншими 
церквами

•  Робиться наголос на 
взаємодоповнюючому 
характері хрещення Водою і 
Запечатання

•  Христова церква проявляється 
також в інших християнських 
церквах

В
іл

ь
ге

л
ь

м
 Л

є
б

е
р

 (
2

0
0

5
-2

0
1

3
 р

р
.)

задній план на користь ієрархічного розуміння сану. 
Для цього були, щоправда, богословські підстави, 
однак практичні вимоги були визначальними. Через 
нечіткий розподіл компетенцій це вчення неодноразо-
во ставало причиною напруги. Окрім того, покликан-
ня нових священнослужителів, вочевидь, перевершу-
вали реальні потреби. Кажуть, якось Першоапостол 
вигукнув: «Яка мені користь від пророків, якщо немає 
дияконів?».

Тепер і покликання у сан було ієрархічним: проро-
цтва, видіння й інші подібні знамення вже не відігра-
вали жодного значення. За Першоапостола Йоганна 
Ґотфріда Бішоффа (1871-1960) цей розвиток остаточ-
но завершився. Два з чотирьох санів були закріплені в 
ієрархічній системі: пастир став «першим священни-
ком», а євангеліст знаходивсярангом нижче. Зведення 
в сан пророка не здійснювалося з 1905 року, хоча до 
середини ХХ-го століття про ньоговсе ще згадувалося 
в брошурі «Питання і відповіді про Новоапостольську 
віру». Публічні пророцтва були заборонені в Німеч-
чині у 1933 році, а в 1950-х роках їх заборонили також 
на новоапостольських богослужіннях усього світу.
Відтоді змінилися тільки назви санів у межах трьох 
рівнів. У брошурі «Запитання і відповіді»від 1938 року 
згадувалося про 17 санів, серед яких був сан дияко-
на. У Катехізисі Новоапостольської церкви, видано-
му в 2012 році, ще згадувалося про одинадцять санів, 
в один з яких, зокрема, у сан піддиякона не зводили 
з 2002 року. Кількість санів чи рівнів санів постійно 
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Визнання

Ще одним нововведенням у розумінні хрещення, яке на-
було чинності в 2006 році, є визнання хрещення, яке здій-
снене належним чином в інших християнських церквах. 
Однак це не є чимось новим. Уперше відповідь на це пи-
тання була дана у посібнику від 1908 року – і зокрема вель-
ми виразно: «Так!». Якщо хрещення в інших християнсь-
ких церквах було звершене «за правильним порядком» в 
Ім'я Триєдиного Бога, то воно визнавалося. Чинне до 2006 
року положення, згідно з яким заповіт з Богом укладався 
тільки після підтвердження хрещення в Новоапостольсь-
кій церкві, було ухвалене ще за часів Першоапостола Бі-
шоффа, яке відповідало досить вузькому розумінню хре-
щення тодішнього часу. 

Той факт, що хрещення, звершені належним чином, те-
пер знову визнаються, обґрунтовується тим, що Церкві 
довірено хрещення в цілому –це ознака зміненої та менш 
виняткової концепції Церкви. Відхід від винятковості 
церкви став очевидним ще за часів служіння Першоапо-
стола Ганса Урвілєра (1925-1994). Значне зростання місіо-
нерської діяльності в неєвропейських країнах під час його 
служіння в сані Першоапостола розширило світогляд; чи-
мало богословських позицій було переглянуто.

У «Катехізисі Новоапостольської церкви в питаннях і 
відповідях» від 2014 року сказано: «У Новоапостольській 
церкві й в інших християнських церквах єдина Церква 
Ісуса Христа проявляється по-різному й різною мірою».

Нещодавні зміни у вченні щодо розуміння таїнств і 
церкви розглядаються як в середині церк-
ви, так і в суспільній свідомості як такі, 
що мають причинно-наслідковий зв'язок з 
ініційованою Першоапостолом Фером від-
критістю Церкви, яка чинна досі.

посібника 1908 року: «Я вірю, що через Святе Хрещення 
людина отримує викуп Агнця і що воно є купіллю відрод-
ження, завдяки якому людина долучається у якості члена 
до Христового Тіла; воно є також завітом доброго сумлін-
ня з Богом». Символ віри адаптували тепер до більш вузь-
кого розуміння хрещення, викладеного в «Запитаннях і 
відповідях» від 1951 року, де зазначено: «Я вірю, що Свя-
те Хрещення водою є частиною народження згори, і що 
охрещена людина здобуває таким чином право отримати 
Святого Духа. Воно є також завітом доброго сумління з 
Богом». А посилання на долучення до Христового Тіла 
вже відсутнє. «Купіль народження згори» перетворилася 
у «складову народження згори».

Розуміння хрещення, ініційоване Першоапостолом Рі-
хардом Фером (1939-2013) і чинне з часу служіння в сані 
Першоапостола Вільгельма Лєбера (*1947), підкреслює 
більше, ніж у минулому, взаємодоповнюючий характер 
хрещення Водою і Запечатання. У Катехізисі, зокрема, зна-
читься: «Святе хрещення Водою і святе Запечатання є два 
взаємопов’язані, але різні таїнства. Завдяки їхньому прий-
няттю відбувається народження згори, від Води й Духа». У 
6-му положенні Символу віри відтепер сказано, що долу-
чення до Христової Церкви є наслідком хрещення Водою, 
як це було в час Першоапостола Нігауза: «Я вірю, що святе 
хрещення Водою є першим кроком до оновлення людини 
у Святому Дусі й що завдяки йому охрещений приймаєть-
ся до спільноти тих, хто вірить в Ісуса Христа й сповідує 
Його своїм Господом».

•  Нове розуміння сану:  
У сан зводяться тільки диякони, 
священники, Апостоли й 
Першоапостол; служителів на 
керівних посадах уже не зводять 
у сан, а доручають їм здійснювати 
керівництво, а їхніх помічників – 
призначають.

•  Зведення у сан жінок: жінки можуть 
бути зведені в сан на всіх рівнях і їм 
можуть бути доручені керівні посади 
будь-якого рівня .
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Бог творить 
усе нове
Вісім кроків – до нової людини

Ф
от

о:
 Н

А
Ц

 П
ів

ні
чн

а 
і С

хі
дн

а 
Н

ім
еч

чи
на

Вихідна ситуація:

«З’явилося нове створіння. Ми отримали життя 
від Бога. Але його не видно. Коли сторонні люди 
дивляться на нас, то що бачать? Бачать тільки гріш-
ника. Хоча нове створіння вже існує. Ми віримо в 
це. Але воно ще в процесі становлення». 
Первоапостол Жан-Люк Шнайдер,

 9 листопада 2017 року в Бакнанґу

Діагноз: 

«Треба знову й знову перевіряти себе: що 
змінити в собі? Не для того, аби пристосу-
ватися до духу часу, а для того, аби рівняти-
ся на Божу досконалість. Ми маємо знову й знову 
запитувати в себе – це стосується як церкви, так і 
кожного з нас: «Якою є Божа воля?» [...]
Ми не можемо посилатися тільки на усталені тра-
диції й казати: «Так ми завжди робили». А маємо 
знову й знову ставити собі запитання: «Як я став-
люся до Бога? Як я ставлюся до свого ближнього?  
Що я можу і що мушу змінити?»

Первоапостол Жан-Люк Шнайдер,

11 січня 2015 року в Люксембурзі

Відмова від звичного:

«Утім, нам треба умертвляти старого 
Адама й дозволяти новому створінню 
зростати й розвиватись у нас, а також 
керуватися Святим Духом. Ось як відбувається 
освячення: зректися старої природи, людської, і 
ставати все більш духовними. Нове створіння у 
Христі, життя, яке Бог уклав у нас під час Святого 
Запечатання, має зазнавати розвитку».
Первоапостол Жан-Люк Шнайдер,

11 серпня 2019 року в Устері (Швейцарія)

Мотивація: 

«Ми не мрійники, але час від часу варто розмір-
ковувати над Другим Пришестям Христа, над 
тим, що отримаємо воскресле тіло, поєднає-
мося з Ісусом Христом й успадкуємо те, що 

Він успадкував, й отримаємо нагороду, яку Він здобув 
на хресті. Якщо розмірковувати над цим, якщо бачити 
й вірити, що я це отримаю, то недостатньо просто на-
давати незначну допомогу. А бути готовим присвятити 
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що ти вже не той, що ти змінився. Саме так діє і 
творить Святий Дух».
Первоапостол Жан-Люк Шнайдер 

[ще в сані помічника Першоапостола],

24 березня 2013 року в Дінвідді (Південна Африка) 

Відстеження прогресу: 

«Ми можемо вдатися до декількох невели-
ких тестів, аби перевірити, чи досягли ми 
прогресу і чи відбувся у нас розвиток. [...] 

Чим ближче я наближаюся до мети, тим більшою 
вона стає переді мною. Приміром, коли я підход-
жу до будівлі, то спочатку вона здається малою, 
але чим більше я наближаюся до неї, тим більшою 
вона стає. І це порівняння не є таким простим, як 
здається. Наше бажання – усе більше наближатися 
до Ісуса. Тож поставимо собі запитання: «Чи став 
Ісус для мене за останні два роки більшим чи, на-
впаки, меншим? Чи став Він для мене важливішим 
чи менш важливим? Чи люблю я Його більше чи 
менше?» [...] 

Чи зросли ми у любові? Це можна також визначити 
дуже легко. Для цього треба відвести час і скласти 
список усіх людей, яких ви любите, а згодом, через 
два роки, знову скласти такий самий список. І пе-
ревірити: чи другий список став довшим чи корот-
шим? [...] 

Чи реагуємо ми так само, як два роки тому?»
Первоапостол Жан-Люк Шнайдер,

15 жовтня 2013 року в Монреалі (Канада)

Перспектива:

«У Тисячолітньому Царстві миру люди 
також матимуть змогу прийти до Ісуса 
й слідувати за Ним, аби потім, уреш-
ті-решт, увійти в нове творіння й осягну-
ти єднання з Ісусом».
Первоапостол Жан-Люк Шнайдер,

5 серпня 2018 року в Нойбранденбурзі

все своє життя на служіння Ісусу Христу. І здійснюва-
ти саме таке служіння Ісусу Христу. Будь-яка жертва у 
цьому відношенні не є занадто великою. Я не веду мову 
про жертву, яку ми кладемо у скриньку для пожертв. Я 
веду мову про жертви, яких Господь очікує від нас, про 
те – чого нам треба зректися: думок, які Йому не до впо-
доби, поглядів, поведінки, які Йому не подобаються, – і 
в цьому плані жодна жертва не є занадто великою, адже 
йдеться про наше власне воскресіння».   
Первоапостол Жан-Люк Шнайдер,

27 березня 2016 року в Бремені

Скористатися допомогою:

«Завдання Святого Духа – укріплювати 
нас. Ми знаємо і відчуваємо, що Святий 
Дух не змінює ситуацію, у якій ми зна-

ходимося. Він могутній, але все ж не змінює ситу-
ацію. Однак Він може змінити нас. Він додає нам 
наснаги й сили. Він допомагає нам плекати в собі 
нове створіння, яке здатне впоратися з будь-якою 
ситуацією. Тож дозвольмо Святому Духові зміню-
вати нас, аби бути готовими долати будь-яку ситу-
ацію». 

Першоапостол Жан-Люк Шнайдер,

31 травня 2020 року в Дармштадті

Отримувати зворотній зв'язок:

«Ми отримали дар Святого Духа, життя 
від Бога, і Бог перевіряє, чи відбуваєть-
ся розвиток: чи зростає в серцях Моїх дітей нове 
створіння у Христі? Іншими словами, чи міняють-
ся вони? Легко сказати: «Звісно, я міняюся». Але чи 
це дійсно так? Я часто запитую у себе: «Чи є моя 
реакція чи моя поведінка такою ж, як рік тому?». 
Я пам'ятаю, як рік тому хтось сказав мені щось об-
разливе, і моя реакція була не найкращою. Але Ісус 
відвів для мене час, і через рік з'являється хтось ін-
ший, який докоряє мені в чомусь, і я знову почуваю 
себе ображеним. Чи правильною є моя реакція? Чи 
змінився я? Добре, якщо поруч є дружина або чо-
ловік, чи діти, які скажуть тобі, чи ти змінився, чи 
ні. Наші сусіди, наші колеги по роботі, вони також 
мають помічати в нас зміни. Вони мають бачити, 
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Н аші молитви складаються з поклоніння, 
подяки, прохання і заступницького бла-
гання. Однак не всі складові молитви ми 
формулюємо гарно складеними словами. 

Важливо вчити дітей молитися. Маленькі діти можуть, 
приміром, перед молитвою розповісти про те, як прой-
шов день, а потім з вдячністю підсумовувати прожите 
в спільній молитві. У міру дорослішання діти можуть 
спершу доповнювати молитву своїми окремими слова-
ми, а потім цілими реченнями. Батьки й діти можуть 

молитися почергово, причому батьки розпочинають 
молитву простими словами, а діти доповнюють її своїми 
словами: «Милостивий Боже, ми вдячні Тобі за цей пре-
красний день...», «...і за те, що я віднайшов свою іграш-
ку!» Діти старшого віку не мусять одразу виголошувати 
всю молитву, а можуть, якщо захочуть, доповнити її 
своїми реченнями; сказати про те, що є для них особ-
ливо важливим.

ПОРАДИ
БАТЬКАМ

ПОРАДИ БАТЬКАМ

Творчий підхід до молитви

Аби діти краще відчували суть молитви, їх треба готу-
вати до неї з допомогою певних операцій:

Клопоти: діти пишуть про свої клопоти на 
камінчику й кидають його (під наглядом до-
рослого) в озеро чи ріку, а потім з ними хтось 
про це молиться. 

Каяття: діти пишуть на водорозчинному па-
пері те, у чому каються, і розчиняють це в 
мисці з водою. Потім вони дякують Богові за 
готовність прощати.

Я молюся за тебе: батьки розповідають ді-
тям про те, що їх турбує, а діти моляться про 
це.

Поклоніння, подяка, прохання, заступ-
ницькі благання: діти записують на зазда-
легідь підготовлених аркушах те, що вони 
можуть з цього приводу сказати. Під час мо-
литви вони можуть читати написане вголос, 
або молитися у довільній формі. 

Невимовне: якщо дітям не вистачає слів, то 
вони можуть разом з батьками читати Пса-
лом і вибирати вірш, який відповідає їхньому 
молитовному проханню. 

Заступницьке благання: у щоденній газе-
ті можна прочитати про багатьох людей, за 
яких можна молитися, приміром, про нуж-
денних або про тих, які допомагають їм.
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психологинею в одній з початкових шкіл 
Гамбурга. Вона очолює робочу групу «Діти 
і навчання»  Реґіональної церкви «Північна 
і Східна Німеччина». 

Моя дитина не хоче молитися. 
Що робити?
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Екуменізм та його сутність

ЕКУМЕНІЗМ

ЕКУМЕНІЗМ

Термін «екуменізм» походить з грецької мови й у 
буквальному перекладі означає «заселена земля». 
З поширенням раннього християнства екуменізм 
здобув значення «приналежність до церкви в ціло-
му» або «той, що має загальноцерковну значущість». 
Сьогодні цей термін визначається насамперед роз-
витком і самоусвідомленням екуменічного руху. 
Важливими для нього є передусім такі три аспекти:

  всесвітня єдність християн; 
  загальне служіння християн заради світу; 
  прагнення християнства до єднання людства.

Екуменічний рух зародився спершу у протестант-
ському середовищі; його початком вважається 
Всесвітня місіонерська конференція в Еденбурзі у 
1910 році, яка призвела до заснування у 1948 році 
Екуменічної ради церков (Всесвітньої ради церков, 
ВРЦ) зі штаб-квартирою в Женеві. Сьогодні до неї 
належать 349 реформатських, англіканських і пра-
вославних церков, які об'єднують 560 мільйонів хри-
стиян у 110 країнах світу. Римо-католицька церква 
не є повноправним членом ВРЦ, але співпрацює з 
Радою на різних рівнях. Форумом багатосторонньо-
го екуменізму в Німеччині є Асоціація християнсь-
ких церков (АХЦ), гостьовим членом якого є Новоа-
постольська церква з 2019 року.  

Д умки про те, що таке екуменізм, 
різняться. Одні схильні дума-
ти про спільні зустрічі з наго-
ди особливих церковних свят, 

інші  – про екуменічні богослужіння. По суті, 
екуменізм  – це те, що об'єднує християнські 
церкви. Екуменізм існує тільки в християнсь-
кому середовищі. Чим більше конфесій – тим 
більше екуменізму. Стосунки з іншими світо-
вими релігіями, як-от юдаїзмом чи ісламом, не 
підпадають під категорію екуменізму. У цьому 
полягає важлива відмінність, адже екуменізм 
не передбачає тлумачення поняття «Бог» чи 
з'ясування того, хто є Бог. Для всіх релігійних 
спільнот, які називають себе християнськими і 
хочуть бути екуменічно визнаними, спільним 
є те, що вони вірять у Триєдиного Бога, Отця, 
Сина і Святого Духа. Без віри у Трійцю не існує 
ні християнської церкви, ні екуменізму.

Усі в одному човні: символ екуменізму зо-
бражує Христову Церкву у вигляді човна на 
бурхливому морі світу. У центрі – щогла і хрест 
Христа, який об'єднує усіх.



ВІДЗНАЧЕННЯ РІЗДВА В ОКРУГАХ УКРАЇНИ

У 
понеділок, 25 грудня 2023 року, громади трьох округів Новоапостольської церкви України, як і пере-
важна більшість інших українських церков, відзначали Різдво Христове за Новоюліанським календа-
рем. Апостол Будник проводив це святкове богослужіння у громаді м. Львова. Воно транслювалося 
каналами YouTube(Ютюб)на всю територію України, а також за її межі, зокрема, на Європу, США й 

Америку, де на даний час через воєнні дії перебуває значна частина парафіян нашої Церкви.В основу цього бо-
гослужіння Апостол поклав біблійну цитату з Євангелія від Луки 2, 10-11: «Ангел же сказав їм: «Не бійтесь, бо я 
звіщаю вам велику радість, що буде радістю всього народу: Сьогодні народився вам у місті Давидовім Спаситель, 
Він же Христос Господь». Відповідно до традиції, на початку цього урочистого богослужіння відбулося читання з 
Біблії, зокрема з Євангелія  від Матвія 1, 18-25.
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Апостол у Львові

Тернопіль Турійськ
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РІЗДВО В УКРАЇНІ

У своїй проповіді Апостол наголосив: «Ми дякуємо Богові за все, що Він дає нам сьогодні, і з радістю очікує-
мо майбутнього спасіння. Благу новину про це спасіння завдяки народженому Немовляті Ісуса звістили Ангели 
пастухам і вказали їм на особливий знак: Він лежатиме в яслах в оточенні батьків і свійських тварин. І хоча Не-
мовля-Ісус був повною протилежністю до всемогутнього царя, якому належить хвала й слава, однак слово Ангела 
було для пастухів важливішим від побаченого. Святий Дух і сьогодні звіщає цю Благу новину про спасіння і по-
казує, де можна отримати його: у Христовій Церкві, з Апостолами. Приймімо з вірою це послання, бо ми живемо 
в епоху «уже існуючого, але ще необ’явленого». Пастухи побачили Спасителя, бо слідували вказівкам Ангела. 
Послух Богові відкриває і нам доступ до спасіння, яке пропонується сьогодні. Бог запрошує нас на богослужіння. 
Він закликає втілювати Його слово в життя й очікує, аби ми любили Його і свого ближнього. Якщо поступатиме-
мо саме так, то вже тут і зараз зможемо у всій повноті насолоджуватися Його присутністю, Його миром і силою 
Його любові». Після богослужіння у громадах традиційно відбулися чаювання. 

Київ Запоріжжя

Камінське Миколаїв

Новоолександрівка Одеса
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В ійськовий корабель знаходився у відкритому морі. Море було бурхливим, і гу-
стий туман ускладнював видимість. Згодом після настання темряви вахтовий 
доповів: «Попереду праворуч по борту видно світло!» «Воно стоїть на місці чи 
рухається у напрямку до корми?» – запитав капітан. Вахтовий відповів: «Стоїть 

на місці, капітане». 
Отже, корабель рухався небезпечним курсом зіткнення з іншим кораблем. Капітан 

гукнув до сигнальника: «Подайте кораблю сигнал: ми рухаємося курсом зіткнення, реко-
мендуємо змінити його на 20 градусів». 

У відповідь надійшов сигнал: «Рекомендуємо Вам змінити курс на 20 градусів!» Капітан 
наказав своєму сигнальникові: «Передайте: я капітан корабля, прошу змінити курс на 20 
градусів». – «Я унтер-офіцер, – пролунало у відповідь. – Краще Вам змінити курс на 20 
градусів!» Це вельми розлютило капітана. Він почав лаятися: «Подайте сигнал, що я – вій-
ськовий корабель. І що йому треба змінити курс на 20 градусів». У відповідь пролунало: 
«А я – маяк». Військовий корабель змінив курс.

Зміна поглядів Іл
л.
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Ця історія, як твердять, є 
правдивою і переповідається в 

тій чи іншій формі в різних 
книгах та на веб-сайтах.
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